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Az utolsó 
vasárnapi 
édes műszak 

Vasárnap elfogytak a répa-
hegyek az Ercsi és a Ka-
posvári Cukorgyár tárolóiból 
is. az utolsó feldolgozásra 
varó adagokat nyelték el a 
gepek, végéhez érkezett a 
szeptember eleje óta tartó 
kampány. Az ercsi feldolgo-
zó gépsor a jövő hét első 
két nap ján még dolgozik, de 
legkésőbb szerdára az utolsó 
cukorkristályok a rak tá rak-
ba kerülnek, és megkezdő-
dik az őszi kampányt előké-
szítő karbantar tós. 

Kaposvárott az utolsó va-
sárnapi édes műszakig 394 
ezer 700 tonna répából 39 700 
tonna cukrot készítettek. A 
nyolcvankilenc esztendős 
gyár történetében még soha 
nem dolgoztak föl ennyi 
nyersanyagot 

A hét végén 

Dolgozlak a bányászok 
Csakúgy, mint az elmúlt 

hét végén, most is dolgoztak 
a t á rnákban: szombaton öt 
bányavállalatnál — a do-
rogi, a borsodi, a veszprémi, 
az oroszlányi és a mecseki 
bányavidéken — fej tet ték a 
szenet, a helyi adottságok 
szerint egy, két vagy három 
műszakban; mintegy tizenöt-
ezer bányász hozzávetőleg 

tonna harmincezer 
küldött ezen 
színre. Vasárnap is több he-
lyen szerveztek egy műsza-
kot és mintegy nyolcezren 
15 000 tonnát termeltek ki. 

A népgazdaság huszonhat-
millió tonna szenet vár a 
bányáktól az idén is, s e kö-
vetelfnény teljesítéséhez nél-
külözhetetlen jó néhány sza-
badnapi termelés. Januárban 

például ál talában minden 
vállalat két hétvégi — nem 
ri tkán kétnapos, szombati és 
vasárnapi — műszakot szer-
vezett. 

Ugyanakkor nagy erőfeszí-
téseket tesznek a termelő 
szabadnapok csökkentése ér-
dekében. Helyenként a jobb 
munka- és üzemszervezés 
mellett megváltoztat ják a 

szenet munkarendet is. Főként a 
a napon fel- nagy teljesítményű, egészé-

ben gépesített frontokon tér-
nek á t a folyamatos terme-
lésre. A borsodi bányavidé-
ken már van olyan üzem, 
ahol így dolgoznak. 

Nagy gondot fordítanak 
most a bányavállalatok a ta-
valyi kétszáz kilométeres vá-
gathajtási tervből e lmaradt 
tizenöt kilométernyi feltárás 
pótlására. 

Handzárdlakások Szegeden (1.) 

Tények és lehetőségek 
Tizenöt évvel ezelőtt fölfo- lankézelő Vállalatnál az elő- — A budapesti tapasztala-

kozott érdeklődéssel néze- ző ötéves tervciklusban is tokát Szegeden is hasznosí-
gettem a szegedi Belváros volt. Felismerve a tetőtér- tani lehet. Meg kell köve-
épületeit, és azon morfondí- beépítés és emeletráépítés telni a vállalt részhatár-
roztam magamban, melyik kedvező „lakásnyerési" le- idők és a befejezési ha tár -
tetőtér lenne a lkalmas lakás hetőségeit, az elmúlt idő- idő megtartását . Már a tér -
kialakítására. Ugyanis la- szakban a vállalati kezdemé- vezés során, de főleg a ki-
kásnélküli voltam. Akkori nyezésen túl a KISZ-szerve- vitelezésnél különös gondos-
cikkemben fölhívtam a fi- zetek és tervező f ia tal ja inak ságot igényel a munkavéde-
gyelmet néhány a lkalmas segítségével elkészült egy lem. A tervezéskor vizsgálni 
helyre. Meglepődtem. hogy széles körű felmérés. Ennek kell a bentlakók érdekei-
milyen sokan „bombáztak" során 382 épületet tekintet- nek védelmét. Ez különösen 
leveleikkel, segítségemet kér- tek meg. s az összeállított fontos az építkezés idején, 
ve. hogy ők maguk is fé- listát az IKV felülvizsgál- Folyamatos ellenőrzést kell 
szekhez jussanak. Aztán el- ta olyan szempontból, hogy biztosítani az IKV részéről 
csitult minden. De nem so- melyek kerül tek eddig fel- a kivitelezés során. Az épí-
káig. Nekem akkor nem si- újí tásra, és a VI. ötéves tész és statikus terveken fe-
került . azóta viszont egyre tervidőszakban mely épüle- lül az épületgépészeti tervek 
több épület padlásterében tek felújí tásával lehet szá- okozhatják a legtöbb meg-

A munkásokon nem múlik... 
Három felszólalás a városi pártbizottság illésén 

Az MSZMP Szeaed városi bizottságának 
legutpbbi — ianuár 13-án megtartot t — 
ülésén a múlt évben elért gazdasági ered-
ménveket és az idei föladatokat vitatták 
meg a kommunisták kéDViselői. A tartal-
mas beszámolóhoz méltó volt a vita is: ti-
zennvolcan mondták el. hogvan látiák a 
lezárt esztendőben elvégzett munká t és 

1983-ban miiven inódon igvekeznek mée 
iobban kiaknázni a helvi lehetőségeket. 
Flzúttal három hozzászólásból közlünk rész-
leteket. amelvek azt muta t iák hogv az 
üzemek dolgozói — mint mindig — most 
a nehezebb körülménvek között is készek 
a komplex tervek végrehajtására. 

A vásárlók igénye szerint 
Király Erzsébet, a ruha- a több, de kifogásolható ter- Befejezésül: én minden 

gyár munkásnője a többi mékekér t já r több pénz, ha- év elején meg a végén is 
között ezeket mondot ta : — nem a meghatározott meny- azt hallom, olvasom, hogy 
Fő fe ladatunk közé tartozik nyiségű. magas színvonalon nehéz esztendő jön.- majd 
a tőkés export növelése, előállított darabok után meglát já tok jövőre. Aztán 
Csak a ruházat i iparról be- Másik fontos követelmény telnek az évek és lá t juk, 
szélek, de gondolom másut t hazai viszonylatban is a kor- mindig ú j a b b és ú jabb 
is hasonló a helyzet. Azok szerűség, a praktikusság, az eredményeket érünk el. 
a munkások, akik az export esztétikus külső. Több áru- Igaz, soha nem volt könv-
gyártásával ' foglalkoznak, házban látni olyan ruháka t nyű. Most ismét tudatában 
többségükben már megértet- is. amelyek régen ott van- vagyunk a nehézségeknek, 
ték, miért van erre oly nagy nak. mert a vevők rá «e az ország gondjainak, de bí-
szükség. Ahhoz, hogy minő- néznek. Ügy gondolom, hogy zunk abban, hogy az 1983-as 
ségileg mindig jobbat és a konfekcióiparnak a vásár- terv megfelel a népgazdaság 
jobbat produkál junk, a kifő- 15- igényekkel lépést kellene céljainak. Mi, munkások 
gástalanul dolgozó munká- , „ r t a _ . „_ . . . _ i f t ' minden erőnkkel és lehetsé-
sokat jobban meg kellene t a u a n i a - s e z t a l a n a l o v e ges eszközzel azon leszünk, 
f izetnünk. Tartós javulást delmezőség szempontjából is hogy ez az év is jól fejeződ-
úgy tudunk elérni, ha nem jelentene valamit. jék be. 

Befejezni a megkezdett beruházásokat 
Deli Miklós, az olaj ipar ami az olaj termelés szinten rásóban. Jelentőset léptünk 

egyik szocialista br igádjának tar tásához elengedhetetlen, a geotermikus energiaforrá-
vezetője hangsúlyozta: — Föladataink megoldását kutatása, fel tárása terén. 
Mi abban lá t juk a helyi föl- segíti a már működő két Megkezdődött a kísérleti 
adatot, hogy a folyamatban kisvállalkozás az üzemelte- kútpár lemélyítése Felsővá-
levő beruházások gyorsab- té<- és a karbantar tás terű- fosban. Ez a munka — fon-

lfctén. A tapasztalatok pozi- t o s hangsúlyozni — a szén-
tívak, ezért valószínűleg hidrogen-kutatasnal hasznait 
ú j abbak alakulására is sor szigorú biztonsági feltételek 
kerül. Az egyik kisvállalko- niellett halad, tehát a lakos-
zás például az olaj ipari iö- s a 8 aggodalmara nincs OK. 

. . . . . . . . Az olajbányászok tovabb-
rekvesek segitesen tul eé- r a i s m e g t . e s z n e k mindent . 
lul tűzte ki azt is, hogy köz- hogv segítsék a népgazdaság 

ban valósul janak meg. Min-
denképpen be aka r juk fejez-
ni az atmoszférikus propán-
bután gáztároló építését, 
ü z e m b e helyezésére az t v 
első felében kerül ma jd sor. 
Át kell adnunk rendelteté-
sének - a magasnyomású víz-
visszanyomó szivattyúházat; reműködik termálkutak fú- céljainak elérését. 

építettek lakást. Az átala-
kítás nemhogy rontott, in-
kább javított a ház külső 
képén. -A-környék, az utca, 
és maga a lakóház is han-
gulatosabbá vált. 

Evvel a kérdéssel már 
csak azért is érdemes rész-

meg molni. Ezután kaptuk 
mi a címjegyzéket. -

— Ügy tudom, hogy Bu-
dapesten is tanulmányozták 
a tetőlérbeépítések helyze-

1 tét. Mit tapasztaltak? 

.oldatlan problémát. Külön 
vizsgálni kell a z épületben 
már meglevő villamos csat-
lakozási lehetőségeket, ke-
resztmetszetet. A gázcsatla-
kozási lehetőséget az ener-
giaigény "szempontjából, va-
lamint a víz- és csatorna-
megoldásokat. Általában kü-
lön nehézségeket okoz a 

A tanács ál- meglevő kéményrendszerek 
is beépíthetőnek ítélt épü- műszaki állapota és esetle-

— Igen, a főváros II. ke-
, . . , . , ,, . rületében jár tunk, az* öt-
letesebben foglalkozni, mer t t a n i I K V t a p a s z t a l a t a i t te-
meg a szakemberek kore- k i n t e t t ü k á t o t t is 
ben is elteroek a veleme- d a l m i a k c j ó k e r e t é b e n t á r _ 
nyék. A lakasnelkuhek gyak- t a k f ö l a t e t őtérbeépí tések 
ran azt hiszik, hogy a világ lehetőségeit 
legegyszerűbb megoldása: 

<kel"l J e ^ c í m i e g y z é k ^ váUala- g e s e n a z á t é p í t é s i j g é n y . 
kialakítani és kész". Sokan t o k n a k IS megküldték, o t t az o l y a n d o l g o k 

is érdekesek 
kétségbe vonják a tanács, il- IKV a vállalatoknak adta ki 
letve a házakat kezelő vál- a tetőtérbeépítés lehetősé-
lalat jóindulatát. Az építé- g é t i a k i k s a j á t dolgozóik kö-
szek között sem ri tka az a .... , .. , ... 
vélemény, hogy a manzárd- z o t t k e r e s l k m e ® a z e p i t t e " 
megoldás „nem magyaros", tőket. Természetesen az épít-
s főleg nem alföldi stílus, ép- tetők a vállalati szervezésen . r í a d az érdeklődő polgár. A 
pen ezért idegen ezen a tá - és felelősségen tú l mégis szakember óvatosan fogal-
jon. A lexikon annyi t mond: k ö z v e t l e n k a D C S O i a t b a ke- m a z - amikor kijelenti, a la-
„Manzárd (mansard, man- J kott állapotban levő házak-
zárdtető: megtört felületű 'minek az IKV csoportjává!. b a n a t e t 6 t e r e k 5 e é p í t é s e 
nyeregtető. a törés vonala Legalábbis, erre utalnak a nem is oly gazdaságos, mint 
alatt meredekebb alsó rész- megkötött szerződések és ahogyan azt sokan gondol-

idejére 
anyag-

hogy az építkezés 
van-e felvonulási és 
tárolási lehetőség. 

Ezek valóban nem egysze-
rű tennivalók. Könnyen el-

szel. mely a padlástérben is engedélyek. lehetővé teszik lakóhelyisé-
gek építését. A főpárkány A tanülmányútról 
fölött álló. a tetőt át törö ab- tett túljegyzésekben 
lak a manzárdablak. Mind- ható: az épitteiőre 

ják. A legoptimálisabb és 
legkevesebb vitával, bajjal 

készí- járó megoldás az, amikor a 
olyas- házat fölújitják, akkor ér-
bárul demes egy füst alatt eme-

kettót Francois Mansard épí- majdnem minden előkészítő ; e ( e f ráépíteni, illetve a pad-
tészről nevezték el bár munka. Szakvéleményeket lásteret beépíteni. Ennvit 
nincs bizonyítva, hogy' ere- a n S S i n S " t u d t a " k meg a tanács kép-

la.imechanxkai es anyagmino- viselojetol. Lassúk a gya-
detileg tőle származnák. Na- ségi felülvizsgálatokat. Ez- korlatot: előbb az IKV vé-
lünk a barokk kastély- és után az érdekelt elkészítteti leményét, majd egy olyan 
palotaépítészetben (Hatvan) a z úgynevezett elvi, ma jd „ügyfélét", aki átesett az alkalmazták először" a r é s z I e t e s kiviteli terveket, egészen, s beépített egy te-alkalmaztak eioszor . A k i v i t e l e z é s ál talában la-

A szegedi városi tanács kott épületekben történik, 
építési osztályán Báló Lász- természetesen sok vitával, 
ló építészmérnök elmondta, Sok e s t b e n hosszú a kivi-
hogv egyáltalán nem kezelik telezési idő. Amikor készen 

tőteret. 
Gazdagh Is tván 

Föltételek az exporthoz 
Gazdagh Mária, a Szegedi la professzortól. Az ő segít- három év átlagában is. 1981-

Nyomda könyvkötője arról ségével körültünk kapcso- ben közel 3 millió forint ér-
szólt, hogy a vállalat közel latba a helsinki egyetemmel, tékű kivitelt terveztünk, ta-
tiz éve foglalkozik idégen ahová szintén dolgozunk, valy pedig ennek a duplá-
nyelvű könyvek export jával . Ahhoz, hogy a tőkés piacon ját , az évet azonban 7,3 mil-

— Főleg Nyugat-Némebjr- versenyképesek legyenek forint ér tékű export tal 
szágba, Hollandiába, Fran- a teriTiékeink, kifogástalan z á r t u k T o v á b b tudnánk lép-
ciaországba, Angliába szál- munkára van szükség. Ez 
lítunk — mondotta —, s azonban nem megy korszerű n i - h a üzemünkben megva-
r i tkábban Svájcba is. Hét berendezések nélkül. Válla- lósulna a napilapokat előál-
éve matematikai folyóiratot la tunk ezért két a lkalommal i,'tó részleg rekonstrukciója 
készítünk svédországi meg- vett fel hitelt s ezen meg- , r e m é l j ü k ' azonban 
rendelesre, amihez nagyon felelő gepeket vasároltunk. * _ , 
sok támogatást és anyagot Expor tunk nem túl nagy h c § y a z l d e l esztendőt meg 
kapunk Szőkefavi-Nagy Bé- összegű, de igen gazdaságos, eredményesebben zár juk. 

Kettős évforduló ' Együttifiűködés 
Emlékezés Madách ra — A Tragédia 

ismét a szegedi szabadtérin 
Madách Emlékbizottság tomintábort szerveznek 

alakult a közelmúltban Sal-
gótarjánban, azzal a céllal, 
hogy méltóképpen emlékez-
zünk meg két idei évfordu-
lóról: az író születésének 
160., ..Az ember t ragédiája" 
ősbemutatójának -100. évfor-
dulójáról. 

A gazdag program kereté-
ben augusztusban a Szegedi 
Szabadtéri Játékokon m a j d n ö k e N ó g r á d m e g v e i 
ősszel a Nemzeti Szinhazban 
fe lú j í t ják a Tragédiát. Janu-
ár 29-én tudományos konfe-
renciát rendeznek Salgótar-
jánban, ekkor ismertetik a 
Madách-kuta tás legújabb 
eredményeit. Júniustól au-
gusztusig nemzetközi pan-

mostohán a tetőlérbeépítést. 
— Az Országos Tervhiva-

tal. az Építési és Városfej-
lesztési Minisztérium és a 
Pénzügyminisztérium a la-
kóházjaví tás VI. ötéves kon-

van a tetőtérbeépítés, kiad-
ják a használatba vételi en-
gedélyt, s elszámolnak az 
IKV szakembereinél. A ház-
kezelőség természetesen hi-
teles számlákat kér. s an-
nak alapján engedélyezi a 

cepciójának meghatarozasa- l a k b é r számí t á s t , amelynek 
nál kiemelt feladatkent je- r é g z e , e h e t e g y ÖSszegű 
lölte meg. hogy a fe luj i ta- v i ^ z a t é r í t é s i s . o lyan el-
sokkal egy időben celszeru k é p z e l é s t i s m e g e n g e d h e t ő -
elvégezni a lehetséges eme- n e k t a r t a n á n a k h o g y h i va -
letráépítéseket és tetőterek t a ] o s s z á m l á k helyett a kis-
beepiteset — mondta. iparosok építőipari árjegyzé-

— Hogyan jut érvényre ke alapján összeállított és 
Szegeden ez a program? „collaudált" költségvetés sze-

rint számolnának el. 
— Már a rendelkezes meg-

jelenese előtt is foglalkoz- — Milyen dolgokra kell 
t ü nk vele. ilyen irányú te- feltétlenül figyelmet szen-
vékenység a Szegedi Ingat- telni?. 

Befejeződött 

a pszichiátriai kongresszus 
A társadalmi fejlődés el-

kerülhető mellékhatása a 
pszichiátriai betegség, amely 
napja inkban anyagi javaink, 
a szabad időnk gyarapodásá-
val egy időben mind gyako-
ribbá válik — állapították 
meg a Magyar Pszichiátriai 
Társaság vasárnap zárult I. 
kongresszusán. 

A Semmelweis Orvos-
tudományi Egyetem el-
méleti épületében í a r -

tott háromnapos tudományos 
tanácskozáson részt vevő ha-
zai és külföldi pszichiáte-
rek, pszichológusok, szocio-
lógusok és biológusok mond-
ták el: gyakran tapasztalha-
tó, hogy a felgyorsult élet-
tempó, az egymás iránti kö-
zömbösség ott sem teszi bel-
ső szükségletté a közösség 
kialakulását, ahol erre mód 
és lehetőség lenne. 

Csesztvén. i t t Köllő Miklós 
és társulata bemuta t ja a 
d r á m a pantorninváltozatát. 

A Madách Emlékbizottság 
hétfőn, tegnap ismertette a 
kettős évforduló részletes 
programját , a Fészek Klub-
ban. Az ülésen Devcsics 
Miklós, az emlékbizottság el-

ta-
nács elnöke tájékoztat ta a 
sa j tó képviselőit a z író és a 
megye kapcsolatáról, illetve 
az évforduló programjáról . 
Madách Imre nemcsak a 
XIX. századi magyar dráma-
irodalom klasszikusa, ha -
nem korának kiemelkedő 
személyiségeként aktív for-
málója, cselekvő résztvevője 
volt Nógrád megye politikai 
közéletének is — mondotta. 

A Fogyasztási Szövetkeze-
tek Országos Tanácsa meg-
hívására január 13—17. kö-
zött Magyarországon tartóz-
kodott a Finn Szövetkezeti 
Szövetség OTK küldöttsége. 
Eero Rantala, az OTK és 
Szlamenicky István, a SZÖ-
VOSZ elnöke tá jékozta t ták 
egymást a két ország fo-
gyasztási szövetkezeti szer-
veinek időszerű gazdasági és 
tá isadalmi feladatairól. Tár-
gyalást folytattak a szövet-
kezeti kapcsolatok tovább-
fejlesztéséről. A tervek sze-
rint bővítik az árucsere-for-
galmat; a Hungarocoop és a 
Hungarofruct növelheti ex-
portszállításait. Az áruvá-
laszték gazdagítására köl-
csönösen nemzeti áruházi 
hetek rendezését tervezik. 

Nemzetközi 
szakszervezeti tanácskozás 

Hétfőn Budapesten, a SZOT vietnami szakszervezeti k 
székházában megkezdődött a képviselői a nemzetközi szak 
szocialista országok szak- szervezeti mozgalom idösze-
szervezeti központjai nem-
zetközi t i tkárainak és osz-
tályvezetőinek ' háromnapos 
tanácskozása. A bolgár, cseh-
szlovák, kubai, magyar, mon-
gol, NDK, roijwn, szovjet és 

rü kérdés'eiröl folytatnak 
eszmecserét. A Szakszerve-
zetek Országos Tanácsa ne-
vében Gáspár Sándor, a 
SZOT főti tkára üdvözölte a 
tanácskozást. 


